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 תכנית העבודה לשיפור אפקטיביות בבנק  ר היום:בסד 1נושא 

 .קים להציג את נושא ההתייעלות בחטיבתויו"ר המועצה ביקש ממנהל חטיבת השוו

בניהול היתרות בבנק ישראל לעומת בנקים מרכזיים  שעוסקים השוואה בין מספר העובדיםאת ההציג מנהל חטיבת השווקים 

. הוא ציין כי מספר העובדים בחטיבת השווקים בבנק ישראל בשלושת ותרי בעולם, שמנהלים יתרות בהיקפים גבוהים

הוא הציג  .1נמוך משמעותית מבנקים מרכזיים בעולם.  הוא ,נערכה ההשוואה שעוסקות בניהול היתרות שעבורן הפונקציות

ניהול היתרות  של עלותהשבוחן את שמוצג לנגיד ולמנכ"לית אחת לשנה וניהול היתרות ואמר שזהו דוח של עלות האת 

 בניהול פנימי וחיצוני. 

 העלות, אם לא אומדים את התשואה נטו.שאל מדוע יש חשיבות לגובה  חבר מועצה

מערכות גדולות  נהלים תיק המניות, מפני שניהולו מחייב את הפעלתן שלצוני מתמנהל חטיבת השווקים אמר כי בניהול החי

, משום שהוא מחייב מנוהלת על ידי מנהל חיצוניאג"ח קונצרני  שאינןהשקעה באגרות חוב ה, ם וכןוהשקעה גדולה בכוח אד

 ניהול פנימי וזאת משום ח קונצרני הועבר לההשקעה באג" ו של תחום. הוא ציין כי רובקיימת בבנק ת התמחות שאינהונדרש

הופסקה  2021-2023הוא אמר כי בין השנים  הביצועים בניהול החיצוני. בניהול הפנימי עלו לאין שיעור על שהביצועים

כי החטיבה השלימה את כל גיוסי הוא עדכן  כי פעילותם הועברה לניהול פנימי.ושלושה מנהלים חיצוניים,  התקשרות עם

למחלקת הניהול של הקרן לאזרחי ישראל, עובד אחד עבר לחטיבת  לושה עובדים מהחטיבהעברו שהעובדים ובמקביל, 

תקנים שעל החטיבה לגייס, אולם הגיוסים נעצרו עקב מלחמת  מספר ועובד נוסף עזב את הבנק ולכן יש נקיםהפיקוח על הב

 "חרבות ברזל".

 וקים למחלקת הניהול של הקרן לאזרחי ישראלשאל אם היה נכון להעביר שלושה עובדים מחטיבת השו חבר מועצה אחר

עובדים אלה יכלו אמר כי  מועצה נוסף חבר החטיבה. ה שלעלול לגרום למשבר בתפקוד במשאבי כוח אדם משום שמחסור

 שיסייע למחלקת הניהול של הקרן לאזרחי ישראל. ,להישאר בחטיבת השווקים ולבצע תפקיד נוסףלדעתו 

על כך מעודד  ובנוסף לגשת למכרזים שמתפרסמים בבנק עובדים רשאיםקיבוציים, כמים הההסכי על פי אמרה המנכ"לית 

 בין תפקידים. של העובדים ניידותהבנק את ה

הוא מבין מדוע חלק מהניהול החיצוני הועבר לניהול הפנימי. הוא הוסיף כי  כי אם התשואה נטו טובה יותר,אמר  חבר מועצה

עם המנהל את ההתקשרות מגיע לסיומו, ניתן להפסיק  ברגע שפרויקט מסוייםמשום שיתרון למנהל החיצוני,  יש לדעתו

 גם לאחר סיום הפרויקט.ים של החטיבה נותרים להיות מועסקים ואילו עובדהחיצוני 

ביקשה ממנהל חטיבת משאבי  היא .חוזה אישיבמסגרת שני עובדים לחטיבת השווקים המנכ"לית אמרה כי לאחרונה גויסו 

 ינהל להציג את התוכנית לשיפור האפקטיביות של שאר הבנק.אנוש ומ

התייעלות בשני תחומים: לוגיסטיקה  ואמר כי בוצעה 2023החיסכון לשנת  מנהל חטיבת משאבי אנוש ומינהל הציג את עיקרי

כלי רכישת כלל: חיסכון בעולם האנרגיה; ניצול שטחים ריקים והפיכתם למשרדים; מעבר של הבנק לשהושג ורכש. החיסכון 

ין סניפים במיקור חוץ; והעברת דברי דואר ב פעמיים; צמצום שטחי אחסון מסגרת ליסינג; מעבר לכלי אוכל רבב רכב

מיליון ש"ח  4 -בתחום הלוגיסטיקה כנחסכו , 2023שליחויות. הוא ציין כי עד ספטמבר ה ההיקף של באמצעות נהגים וצמצום

                                                 
 נושא רגיש בתחום של יחסי עבודה. –הוחלט לא לפרסם  1
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הנחיות , בכפוף לאמר כי מנהל אגף הרכש מנסה לחסוך בעלויות מול ספקיםהוא  מיליון ש"ח. 3.2-נחסכו כובתחום הרכש 

  ביחס לביצוע בפועל. גבוה יותרהוא אמר כי התכנון לחיסכון בתחום הרכש היה  שניתנות על ידי ועדת המכרזים.

צג התוכנית שבה תוישיבת המועצה הבאה לאמרה המנכ"לית כי  ,לישיבהשהובא על החומר בהמשך להערת חבר מועצה 

 לשיפור האפקטיביות, יובא החומר הרלוונטי לה.

 אמר כי בנושא המודל ההיברידי, על הנהלת הבנק להגיע להסכם עם הוועד.הנגיד 

 המנכ"לית הדגישה כי נושא המודל ההיברידי עוד לא סוכם ולכן גם אין חיסכון כתוצאה מכך.

 נושא המודל ההיברידי. במסגרת דעת ממה יורכב החיסכון שייכללחבר מועצה קודם ביקש ל

בארוחות  חיסכון החיסכון מתבסס על חיסכון באנרגיה; חיסכון בשעות נוספות;מנהל חטיבת משאבי אנוש ומינהל השיב כי 

 חיסכון בחשמל ובניקיון.ו לעובדים בתוך הבנק;

מפרטות את החיסכון כתוצאה שלהציג את השורות  על החטיבהיהיה , בה יוצג הנושאשיבת המועצה הבאה שהנגיד ביקש שבי

 מהמודל ההיברידי.

 .של הבנק תפעוליותבהוצאות ה אין חיסכון ממשי אמר כי לדעתו חבר מועצה נוסף

של החיסכון האמיתי בהוצאות . הוא הוסיף כי 2025להתייחס לנושא ההתייעלות בשנת  ה אחר אמר כי הוא מציעחבר מועצ

 בנושא הקפאת דיון  במועצה המינהלית יש לדעתו לקייםהעובדים. הוא אמר כי  בעלות העסקתחיסכון מ הבנק ייווצר כתוצאה

 2024בשנת העובדים ציין כי יש הצדקה לגידול בהיקפם של הוא עם זאת . 2025העובדים בשנת  היקפם שלבגידול ה

 בתחומים שונים.

 זה.ון נפרד בנושא די 2024בחודש אפריל ייערך  וכי הוא מסכים עם חבר המועצהיו"ר המועצה אמר כי 

לעדכן את כלל החטיבות בדבר התובנות וכי יהיה צורך  ניתןכי יש לקיים את הדיון מוקדם ככל שאמר  חבר מועצה קודם

 עלו מן הדיון במועצה.יש

בבנק, לפני שמודיעים  של העובדים הפרישה כי יש לבדוק את תחזיתו המועצה היא מסכימה עם דברי חבר אמר כי חבר מועצה

מי ששכרם הוא הם בדרך כלל  ,היא הוסיפה כי עובדי הבנק שנמצאים לפני פרישה .בהיקף של העובדיםבגידול קפאה על ה

 בבנק.מבין הגבוהים 

אולם העובדים לא  בדי הבנק.ניסיון להביא להתייעלות פנימית גם בנושא מסלולי הפרישה של עויש בבנק הנגיד אמר כי 

  .עובדים שמועסקים באמצעות חוזה אישי בבנק ישכי הזכיר  הוא מוקדמת.לפנסיה מספיק כדי לפרוש  מתומרצים

 בנק.שבהם פועל ה בתחומים שונים כי הוא מברך את הנהלת הבנק על הניסיון לחסוךיו"ר המועצה אמר 

 עדכוני הנגיד והמנכ"לית בסדר היום: 2נושא 

 עדכוני הנגיד

 . רסמו בתחום הבנקאותוסקר את הצעדים שפו הנגיד העביר סקירה כלכלית קצרה

 



  בנק ישראל

  הוועדה המוניטרית והמועצה המינהליתמזכירות 

 

4 

 

 עדכוני המנכ"לית

 .2023מעתודת מנכ"לית לשנת  לית דיווחה כי לא הוקצו ברבעון האחרון תקנים נוספיםהמנכ"

 

 דיון המשך – 2023ומעקב אחר תוכנית העבודה והתקציב לשנת  2024לשנת  ותקציב תוכנית עבודה בסדר היום: 3נושא 

ישראל על תקציב בנק  מלחמת "חרבות ברזל" יה שלת הכספים על השלכותבדיווח לוועדהציע להתייחס  חבר מועצה

 .בסייבר הגוברים םאיומיהלהתמודדות עם ו

  .בהתאם הדיווח יעודכןואמרה כי  הסכימה עם דברי חבר המועצה המנכ"לית

א ברורה ההצגה של להוא הוסיף כי  וצאות הבנק בתחום הסייבר.האמר כי גם לדעתו יש להתייחס לגידול ה חבר מועצה נוסף

 אחד שמתייחס להשקעות.להציג סכום בדיווח והציע "השקעות" ה סעיף

 המקובלת והסבירה את ההצגה של סעיף ה"השקעות".להציג סכום אחד וזאת עקב צורת הדיווח בעיה  ית אמרה כי ישהמנכ"ל

 סעיף ה"השקעות" בדיווח. ו שלהצגתהנגיד הציע להוסיף הפניות שיסבירו את 

 ם.הירימועצה אמר כי הנתונים שיוגשו במסגרת חוברת התקציב צריכים להיות ביו"ר ה

 חוברת התקציב באתר האינטרנט של בנק ישראל.של מזכירת המועצה הקריאה את ההחלטה שמתייחסת לפרסום 

 החלטות:

ינטרנט של , המועצה המינהלית מאשרת לפרסם לציבור באתר הא2010-)ב( לחוק בנק ישראל, התש"ע20בהתאם לסעיף 

 ., כפי שהובאו בפניה על ידי הבנק2024הבנק את עיקרי תוכנית העבודה של הבנק לשנת 

 

 

 עדכונים מוועדת ביקורת בסדר היום: 4נושא 

בדצמבר  13-וה 2023בדצמבר  4-בתאריך השהתקיימו יו"ר ועדת הביקורת עדכן על נושאים שנדונו בוועדות הביקורת 

2023. 

 ית יישום ההמלצות הצעה לצמצום טווח דחי

עבודת הביקורת הפנימית בבנק, עלתה סוגיה ל בעקבות סקירה חיצונית שבוצעה בנוגעכי  יו"ר ועדת הביקורת דיווח

 ,נכללה המלצהן נדחה מעבר למועד הביצוע המקורי. הוא ציין כי שמתייחסת לטיפול בהמלצות הביקורת הפנימית, שביצוע

הוסיף כי משום הוא  והיא שוועדת הביקורת תאשר מראש דחייה של ביצוע המלצות. אינה ישימהלדעת הביקורת הפנימית ש

גיה זו, שכולל קביעת מדרג לטיפול בסו ת הביקורתועדמתווה עבור  הכינה הביקורת הפנימית, המלצה זו אינה ישימהש

אלה והמלצות . היה צהההמל ביצוע של מועדסטייה סבירה בהנושא, תוחלט  ו של, ועל פי חשיבותשל הנושאים חשיבות

את המנכ"לית, בהתאם לנושא, ידיעת הנגיד, המשנה לנגיד, או ל הפנימית הביקורת תעביר זולגות מעבר למועד המתוכנן,

 הגוף הרלוונטי,הסבר של  תאושר על ידי מי מהם, לאחר בקשה או דחייהוהיישומן נדחה. היה חריגות שמועד ההמלצות ה

ם ועדת הביקורת, לצורך החלטה, באם יש מקו לידיעת יו"רין העני יועבר רת,. אחהמלצהה ייקבע מועד חדש ליישומה של

שתהפוך את התהליך שהציג  ,תכנון להטמיע מערכת מידע ממוחשבת בביקורת הפנימית הוא הוסיף כי יש דיון בעניין. לקיים

 המתווה התקבל בוועדת הביקורת. ליעיל יותר. הוא ציין כי
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מנים מלכתחילה נקבעים לוחות הז, משום שמיטבי ת הפנימיתהמתווה שהוצע על ידי הביקוראין עתו כי לד אמרחבר מועצה 

מצליח אין הוא . הוא הוסיף כי על המבוקר לעמוד בלוחות הזמנים בכל מקרה והיה וןחשיבותליישום ההמלצות על פי דרגת 

ההמלצות ועל וועדת הביקורת  לא יושמו מדועהסבר לעמוד בלוחות הזמנים שנקבעו, עליו להופיע בפני ועדת הביקורת ולתת 

 אחריות לכך שההמלצות ייושמו.  יש לוועדת הביקורת. הוא ציין כי או לאו בעניין זהיהיה להחליט אם נחה דעתה 

ת דחייבמידת הצורך המלצות, כולל  מעקבים תקופתיים על יישומן של מבוצעים בוועדת הביקורתיו"ר ועדת הביקורת אמר כי 

להתייצב בפני נקראים מנהלי החטיבות הרלוונטיים חלק מההמלצות. הוא ציין כי במקרים שהמלצות לא מיושמות,  עדים שלמו

 ועדת הביקורת ולתת הסברים. 

 מדוחות הביקורת והיא זו שצריכה ההמלצותיישומן של  עוקבת אחראמר כי ועדת הביקורת היא הוועדה שחבר מועצה קודם 

  .וחות הזמנים שנקבעוהחלטות בלה לן שביצועאחר לעקוב 

 , המשנה לנגיד או המנכ"לית הנגיד בוחנים המלצות, לדחיית יישומן שלבקשה בהן כי במקרים שיש יו"ר ועדת הביקורת אמר 

 .או שלא לאשרה יישום ההמלצות של מועדהאת דחיית חלקה והם אלה שאמורים לאשר המ של החטיבה אושל הסבר האת 

או  יישום ההמלצות של מועדהאת דחיית  אמר כי הסמכות של ועדת הביקורת היא בין היתר היא לאשר חבר מועצה קודם

  .שלא לאשרה

לא מיועדת להתבצע בלוח הביקורת הפנימית ניתן לזהות שהמלצה מסויימת  יאמר כי במתווה שהוכן על יד המבקר הפנימי

אמורים לקבל אלה שוהם גיד, למשנה לנגיד או למנכ"לית לנה פניי שנקבע, מבוצעת בהתאם לנושא הרלוונטי הזמנים המקורי

לקבל  ליו"ר ועדת הביקורת שעליו המידעמועבר לאחר מכן  ו.לא של ההמלצה ואםיישום האת ההחלטה באם לדחות את מועד 

 בוועדת הביקורת. בנושא זה דיון החלטה באם לקיים

 הפנימי מקובל עליו. על ידי המבקר אמר כי המתווה כפי שפורט חבר מועצה קודם

בעקבות החלטת  כחי שמתקיים במועצה המינהלית, נערךמזכירת הוועדה המוניטרית והמועצה המינהלית הזכירה כי הדיון הנו

ר בביקורת המבקר הפנימי אמר כי המערכת שתעלה לאווי לקיים דיון בנושא. שהתקבלה בישיבותיה הקודמותהמועצה 

יישום של והמבוקר ידווח על דחייה במועד  של יישום ההמלצות, היה בנוגע למועדראות התלמבוקר הפנימית היא זו שתיתן 

 .על כך עדכוןתקבל הביקורת הפנימית ההמלצה, 

ימי, שמצידו מיידע מבקר הפנעל המנהלו של המבוקר ו לעמבוקר, המתווה שבו מוטלת אחריות על האמר כי  חבר מועצה קודם

ההמלצות  של יישוםהדחיית  של על פי שיקול דעתו, מחליט באם לקיים דיון בנושאהוא , ובעניין יו"ר ועדת הביקורתאת 

 מקובל עליו.ואם לאו,  המדוברות

המלצות הביקורת הפנימית היא עמוקה יותר. הוא  של יישוםהביקש להוסיף ואמר כי הבעיה בנושא דחיית  חבר מועצה אחר

בנוסף לאמצעי הבקרה  ,לדעתויש די שאינו מתקבל על הדעת. הוא אמר כי ציין כי שליש מההמלצות נדחות וזהו שיעור גבוה מ

 לחולל שינוי גם בתרבות הארגונית.רת הפנימית בעבודתה בנושא זה, שיסייעו לביקו

 בנוגע לצורך בשינוי גם בתרבות הארגונית.מסכים עם דברי חבר המועצה אמר כי הוא  מועצה קודם חבר

שנקבע לכך המועד יש לקחת בחשבון שייתכן ששנקבע להמלצות מסויימות,  ביצועלמועד האמר כי בנוגע  חבר מועצה נוסף

 סביר ביחס להמלצה שניתנה. אינו
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 של יישוםהלדחות את  באופן קבועמבקשות יו"ר ועדת הביקורת והמנכ"לית אמרו כי יש חטיבות ומחלקות מסויימות ש

 נימית.על ידי הביקורת הפ ההמלצות שהמעקב אחר יישומן מתבצע

החטיבות מבקשות להוריד את דרגת והוא ש לא מבוצעתשהמלצה מסויימת ל יש עניין נוסף שמתייחסאמר כי  חבר מועצה אחר

 המינהלית. שהנושא עולה לדיון במועצה  יש חשיבות לכךלדעתו החשיבות של ההמלצה, דבר שאינו מקובל. הוא הוסיף כי 

יש קושי ליישם את ההמלצות שניתנו על ידי הביקורת בחלק מהמקרים  המנכ"לית אמרה כי מרבית ההמלצות מבוצעות.

 .הפנימית

על את מטרת הביקורת היא ליילעמוד בה. הוא הוסיף כי בבנק אמר כי כאשר יש ביקורת, על החטיבות והמחלקות  חבר מועצה

 סיבות שהיא נעוצה בכמה ייתכןשבעיה,  זה סימן שישמיושמות, , אם שליש מההמלצות לא לכןהפעילות של הארגון המבוקר ו

אינם סבירים ביחס  באופן מיטבי; או שלוחות הזמניםמיטבית; ועדת הביקורת לא מבצעת את תפקידה  שונות: הביקורת אינה

 להמלצה.

מעניק לבנק ישראל. הוא אמר כי הביקורת הפנימית טענה שיש סוגיה מסויימת שקשורה לשירותים שבנק בחו"ל הנגיד הציג 

מולו ולא הגיעו להסכמה על  מספיק בקרותכבר מול בנק זה, וחטיבת השווקים טענה כי יש ורה של בקרות נוספות צורך בש

מול  פתנוס אחת ארוכה שהתנהלה על פני שנתיים ולבסוף סוכם שתבוצע בקרה הייתה התדיינותהביקורת. ביצועה של המלצת 

 והנושא ייסגר.  זה נקב

 וות הדעת של ועדת הביקורת בנושא.שאל מה הייתה חחבר מועצה קודם 

 ש צורך לברר את הנושא אצלו, אולם הבירורים ארכו זמן רב.שי ועדת הביקורתסיכמה הנגיד אמר כי למיטב זכרונו, 

והיא לא הייתה בנושא לחטיבת השווקים העבירה  הייתה המלצה שהביקורת הפנימית מבקר הפנימי אמר כי למיטב זכרונוה

 מקובלת על החטיבה.

ההמלצות. הוא הוסיף כי  של המחלקות בנוגע ליישוםמיו"ר ועדת הביקורת אמר כי לא נעשות הנחות לאף אחת מהחטיבות או 

 קשורים לענייני עובדים, יש בעיה ליישם את ההמלצות שניתנות על ידי הביקורת הפנימית.בעניינים ש

 ות הזמנים והן מבחינת יכולת היישום.ישימות הן מבחינת לוח אמרה כי יש המלצות רבות שהן לא המנכ"לית

אמר כי במקרים שההמלצות אינן ישימות, יש לחזור לוועדת הביקורת ולעדכן שההמלצות המדוברות אינן חבר מועצה קודם 

 ישימות.

הביקורת הפנימית . חלקן יורדות ובחלקן המנכ"לית ציינה כי מתקבל עדכון בוועדת הביקורת בנוגע להמלצות שאינן ישימות

 ההמלצה.של יישום הדוחה את מועד 

 שהפעילות עצמה., או ים ליישוםלוח הזמנמבין השניים אינו ישים,  שאל מהחבר מועצה קודם 
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. היא 2צות אינן ישימות, חלק מההמלבמסגרתם קשורים למשאים ומתנים עם הוועד, שש נושאים שהמנכ"לית השיבה כי י

היא נתקלת בקשיים ולכן בעניין זה  וגם ל הבנק לפתור מול הממונה על השכרהוסיפה כי יש המלצות שקשורות לנושאים שע

 נדחה היישום של ההמלצות.

כי  הוסיף או. הפנימילבין המלצות שתלויות בגורם  בין המלצות שתלויות בגורם חיצונילהפריד יש אמר כי  חבר מועצה נוסף

כי אם ההמלצות  אמרא וה ההמלצה. של יישוםלעד  רבזמן  יכולות גם הן לארוךקשורים לשינויי חקיקה, המלצות בנושאים ש

 .המלצות שתלויות בבנק, היו מבוצעות כנדרש, רוב הזו יסווגו על פי הצעתו

שינויי חקיקה וכו'. הוא הוסיף ל ,על השכרקשורים לממונה מועטה על המלצות בנושאים ש שליטה יש לבנקאמר כי אכן  הנגיד

 באופן מיידי. ןיש לבצע לדוגמא לסייברי בנוגע להמלצות שקשורות כ

 צעתו בנוגע לסיווג ההמלצות.את ה לדעתו על הביקורת הפנימית לבחוןאמר כי  חבר מועצה קודם

  .הסכימה עם הצעת חבר המועצה המנכ"לית

יבת טכנולוגיית המידע שמצויים בתהליך חט ה שלם רבים שנמצאים תחת אחריותאמר כי יש פרויקטייו"ר ועדת הביקורת 

 חוסר במשאבים.ביישומם בשל  , אולם יש עיכוביםביצוע

 על פי תעדוף. לא בהכרח נחוצות והן מבוצעותהמנכ"לית אמרה כי חלק גדול מן ההמלצות הן 

 לצות. הוא ציין כי בנושאים שקשורים לפנים הבנק, ניתןג ההמבנוגע לסיוו א מסכים עם הצעת חבר המועצההנגיד אמר כי הו

 לטפל בהמלצות באמצעות תוכנות נוספות שניתן להתקין או עובדים נוספים שניתן לגייס.

, להערכת שאינו מוצדקכזה מוצדק ו שהוא סיווג וכי יש ,שמועד יישומן נדחההמלצות המבקר הפנימי אמר כי ניתן סיווג ל

את  ם הסיווגים של ההמלצות שביקשו לדחותמופיעי , בנספח הרלוונטי,ת הפנימית החצי שנתי והשנתי. בדוח הביקורהביקורת

בדרך כלל  ועליהם מצוין מוגש לוועדת הביקורת. נושאים שאינם תלויים בבנק, לא מובאים לדיון הזה הדוחכי ו מועד יישומן

, מובאים לדיון הדחייה של מועד יישומן אינו מוצדקמוצדקת ונושאים שתלויים בבנק ו היא של מועד היישום כי הדחייה

 בוועדת הביקורת. 

ועדת מזכירת הוועדה המוניטרית והמועצה המינהלית הקריאה את ההחלטה שהתקבלה בישיבת המועצה בעבר ואמרה כי 

 .2023נת וף ששטרם טופלו לס המלצותשל יישום הדיווח על בנוגע לשהוצג בדיון ליישם את הטיפול  הביקורת המליצה

 החלטות:
המועצה מאשרת את המלצת ועדת הביקורת לצמצום טווח דחיית יישום ההמלצות ואת אופן הטיפול בנוגע להמלצות שטרם 

 .2023טופלו לסוף שנת 

 

 

 דוח בדיקה בעקבות תלונה על התנהלות במכרז כוח אדם בסדר היום: 5נושא 

 .בעקבות תלונה על התנהלות במכרז כוח אדם )נספח א'( מצורפת תמצית הביקורת הפנימית של ממצאי דוח הבדיקה

. הוא ציין כי במכרז כוח אדם מסויימת על התנהלותעובד הבנק של  יו"ר ועדת הביקורת דיווח על דוח בדיקה בעקבות תלונה

 מוצדקת ולא מבוססת.נמצאה לא התלונה 

                                                 
 נושא רגיש בתחום של יחסי עבודה. –לא לפרסם  הוחלט 2
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 החלטות:

 ה על התנהלות במכרז כוח אדם.את ההמלצות הכלולות בדוח בדיקה בעקבות תלונהמועצה מאשרת 

 

 

 דוח ביקורת בנושא מסלקת השיקים בסדר היום: 6נושא 

 .הפנימית של ממצאי דוח ביקורת בנושא מסלקת השיקים )נספח ב'( מצורפת תמצית הביקורת

די יום אחראית משמופעלת על ידי בנק ישראל, יו"ר ועדת הביקורת דיווח על דוח ביקורת בנושא מסלקת השיקים. המסלקה 

הוא  ארד ש"ח.מיליבין הבנקים, בהיקף חודשי של עשרות שוברי גבייה בין בנקים, כולל החזרת שיקים של על סליקת שיקים ו

מרכזת נתונים מהמסלקות השונות לצורך ביצוע , ש3נתוני המסלקה המצרפיים מועברים מדי יום למערכת זה"בהוסיף כי 

, ללא תקלות ופעלת באופן מיטבישהמסלקה מחברי ועדת הביקורת התרשמו  הוא ציין כי העברות הכספים בין הבנקים.

הינן ההמלצות שהתקבלו לתיקון הליקויים והה. אינם בדרגת חשיבות גב משמעותיות וכי הממצאים שעלו בדוח הביקורת

 .2024במהלך שנת  מקובלות ויישומן יבוצע

ת. הוא הוסיף כי אחד הפרויקטים במחלקת מערכות תשלומים הנגיד ציין כי מסלקה זו היא מערכת תשלומים שאינה מבוקר

 וסליקה היא שמסלקה זו תהפוך להיות גוף תשלום מבוקר.

 החלטות:

 את ההמלצות הכלולות בדוח ביקורת בנושא מסלקת השיקים.המועצה מאשרת 

 

 

 "דוח ביקורת מעקב אחר תיקון הליקויים ויישום ההמלצות מדוח הביקורת בנושא "נסיעות לחו"ל בסדר היום: 7נושא 

ביקורת מעקב אחר תיקון הליקויים ויישום ההמלצות מדוח הביקורת הפנימית של ממצאי דוח  מצורפת תמצית הביקורת

 .נספח ג'(" )בנושא "נסיעות לחו"ל

עקב אחר תיקון הליקויים ויישום ההמלצות מדוח הביקורת בנושא "נסיעות דוח ביקורת מדיווח על יו"ר ועדת הביקורת 

 20-ו המלצות חדשות במעקב שבוצע נוספו ארבעהמלצות.  22והוא כלל  2022ואמר כי הדוח המקורי יצא בשנת  "לחו"ל

ליישום. צות נוספות שנותרו ארבע המלהמלצות מתוך הדוח המקורי יושמו. הוא ציין כי שתי המלצות ייושמו בדרך חלופית ו

כמות והן מבחינת ההן מבחינת  תכנון מול ביצוע של נסיעות לחו"ל,של  נושא העיקרי שעלה מהדוח הוא זההוא אמר כי ה

אינו מקיף, משום שלא כל הנסיעות נון בתחילת השנה שהתכבוועדת הביקורת, העלות. חטיבת משאבי אנוש ומינהל הסבירה 

 כי בחלקו של ההסבר. הוא ציין ת הנסיעותועדע לנסיעות שנוספו במהלך השנה מתעדכן על ידי ידועות מראש וכי התכנון בנוג

הוא הדגיש כי דוח זה . עודכן במהלך השנה , תקציב הנסיעות לחו"ללמיטב זכרונואין חריגה מהתקציב שנקבע, אולם נאמר ש

 הם המסמכים שיש להגיש.הנסיעות, אלא כיצד יש לדווח על נסיעה לחו"ל ומ ן שללא בחן את נחיצות

 דוח על נסיעתו. ו"ל מגיששאל אם כל עובד שנוסע לח חבר מועצה

 יו"ר ועדת הביקורת השיב בחיוב.

                                                 
 זיכויים והעברות בזמן אמת. 3



  בנק ישראל

  הוועדה המוניטרית והמועצה המינהליתמזכירות 

 

9 

 

לא מתבצע כלל תכנון. הוא , משום שנסיעות לחו"להביצוע של התכנון מול אמר כי הוא מוטרד מנושא ה ה נוסףחבר מועצ

 13נסיעות ובפועל היו  שלושאשון של חטיבת טכנולוגיית המידע, שתכננו הביא כדוגמא את כמות הנסיעות לחו"ל ברבעון הר

 אינם מתקבלים על הדעת.את הנסיעות  שלא ניתן לתכנןעל כך נסיעות. הוא הוסיף כי ההסברים שניתנו בוועדת הביקורת, 

 אינו מיטבי.י התכנון שנעשה המבקר הפנימי ציין כ

בישיבת המועצה הבאה שתתכנס, כאשר המנכ"לית תהיה בבנק א הנסיעות לחו"ל נושיש לדון ביו"ר המועצה והנגיד אמרו כי 

הוא הוסיף כי  נדרש מעובדי הבנק לנסוע לחו"ל.לא צפויים רבים שבהם  מקרים יש לדעתו הנגיד אמר כי נוכחת בה.היא גם 

 .בין התכנון לביצוע הוא קיים ער כפי שהוצג על ידי חבר המועצהן הפאכ

 מה שמתוכנן בתחילת השנה,ולכן כי התכנון שנעשה ברבעון הראשון הוא תכנון הנסיעות לכל השנה,  המבקר הפנימי אמר

 שמתווסף בפועל במהלך השנה. אינו קרוב לביצוע

 מזכירת הוועדה המוניטרית והמועצה המינהלית שאלה אם ההמלצות בדוח מאושרות.

 המנכ"לית. ה שלשיבה הבאה בהשתתפותבילדיון עניין זה יעלה לה ואמר כי יו"ר המועצה השיב בשלי

 החלטות:

 דיון המשך יתקיים בישיבה הבאה.

 

 

 רגישדוח ביקורת בנושא  בסדר היום: 8נושא 

4,  5. 

6.  

 

 TSWIF8בסביבת  CSP7שום דרישות דוח ביקורת בנושא יי בסדר היום: 9נושא 

 )נספח ה'(. SWIFTבסביבת  CSPבנושא יישום דרישות בנושא  ביקורתהפנימית של ממצאי דוח  מצורפת תמצית הביקורת

ואמר כי הביקורת הפנימית עורכת  SWIFTבסביבת  CSPבנושא יישום דרישות ת דיווח על דוח ביקוריו"ר ועדת הביקורת 

. הוא ציין לביצוע תהליכי בקרה שהם חובה 23-היא התייחסה לשו SWIFTשל  CSPמדי שנה בחינה של העמידה בדרישות 

 ם שאינם חובההביקורת הפנימית תבדוק בפעם הבאה גם את התהליכיכי תהליכי בקרה שהם בגדר רשות ו תשעהכי יש 

שניים כי . הוא הוסיף כי הביקורת הפנימית התרשמה שתהליכי הבקרה הנדרשים מיושמים לרוב באופן מלא וביצועל

 הבהיר בוועדת הביקורת כי גם שני אלהמתהליכים אלה לא מיושמים באופן מלא, אולם מנהל חטיבת טכנולוגיית המידע 

 ייושמו בתקופה הקרובה.

 ליישםכי יש לדעתו ו, לביצוע תהליכי בקרה שהם חובה 23רק  יש אמנם . הוא ציין כיוח ערוך היטבאמר כי הד חבר מועצה

 באופן מלא בהונאות הסייבר. להיאבקשתהיה היכולת הנוספים שהם רשות וזאת על מנת גם את תשעת התהליכים 

                                                 
 נושא הקשור לנהלים פנימיים. –לא לפרסם  הוחלט 4
 נושא הקשור לייעוץ משפטי. –פרסם לא ל הוחלט 5
 נושא הקשור לנהלים פנימיים. –לא לפרסם  הוחלט 6
7 Content Security Policy. 

8 Society for Worldwide Interbank Financial Telecommunication. 
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 של כל תהליכי הבקרה.בדיקה שנתיים כלפני המבקר הפנימי אמר כי נערכה 

 בנושא זה.דיון ברבעון הראשון  קייםיש לכי אחריות גדולה בנושא הסייבר ו מוטלת על המועצהעצה אמר כי יו"ר המו

 החלטות:

 .SWIFTבסביבת  CSPבנושא יישום דרישות  את ההמלצות הכלולות בדוח ביקורתהמועצה מאשרת 

 

 

 שונות :בסדר היום 11נושא 

 הפונה שנשלחו לחברי המועצה.של פניות הועצה המינהלית להציג את יו"ר המועצה ביקש ממזכירת הוועדה המוניטרית והמ

בקשה של הפעלת מתייחסות לכי הפונה שלח שתי פניות נוספות ש מזכירת הוועדה המוניטרית והמועצה המינהלית אמרה

 נעשית מכוח הוראות החוק לתיקון סדרי המינהל וביקש שהנושא יידון בוועדת הביקורת.סמכות, ש

 תפקידה של המועצה המינהלית ביחס לבקשתו של הפונה.קש מעוזר היועצת המשפטית הסבר על ה בייו"ר המועצ

 מלין הפונה עם משרד המשפטים בנוגע לנושא שעליו המשפטית קיימה התייעצות עוזר היועצת המשפטית עדכן כי המחלקה 

  .9 ושלפיו

להתריע בין היתר ו, התקינה של הבנקו התנהלותתאם לחוק בנק ישראל הוא לפקח על בה הוא  ציין כי תפקידה של המועצה

 ניגוד עניינים. המידות או ל פגיעה בטוהרחשש לכאשר יש 

של ההתנהלות ציין כי  אהו .יו"ר המועצה הציע שהמפקח על הבנקים יציג למועצה מהו התהליך של מינוי דירקטור בבנקים

 .היא תקינההפונה,  ו שלכפי שעלה ממכתב ,הבנק

 לתפקידי המועצה.לדעתו מקרים מסוג זה, אינם נוגעים אמר כי  חבר מועצה

 לבקש סקירה מהמחלקה המשפטית בנושא ניגודי עניינים בתחומים מסויימים. הנגיד אמר כי ניתן

 להסביר מדוע על המועצה לדון בכך. על המחלקה המשפטיתלמועצה,  ציבורפניות  ביקש כי כאשר מובאיםחבר מועצה נוסף 

  שיישלח לפונה. ה המשפטית תציע נוסח למכתב תשובהאמר כי המחלקר המועצה יו"

בנוגע ציפי ולא באופן ספבאופן כללי סוגיית ניגוד העניינים בבנק לשקול לקיים דיון בעוזר היועצת המשפטית אמר כי יש 

ניות חוזרות ונשנות . הוא הוסיף כי יש לבצע חשיבה על אופן הטיפול בפבתאגידים בנקאיים י של דירקטוריםתהליך המינול

  לעבור דרך מנגנונים אחרים. צריך הטיפול חלק מתפקידי המועצה או שמאמהווה זה דבר ואם  מפונים קבועים

 יון.עוזר היועצת המשפטית בנוגע לנושא הד ו שליו"ר המועצה הסכים עם הצעת

 החלטות: 

 המועצה מבקשת לקבל סקירה על הטיפול בניגוד עניינים בבנק. )אחראי: המחלקה המשפטית(
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 קבלת כספי מיסים שמקורם במטבעות וירטואליים :בסדר היום 10נושא 

 עצת המשפטית החל את סקירתו בנושא.עוזר היו

הוא הציע כי ו בדיוני התקציב על ידי המשנה לנגיד כי הנושא עלה המוניטרית והמועצה המינהלית ציינהמזכירת הוועדה 

 שנושא זה יוצג למועצה.

נוהל שיאפשר  גובשהליך משפטי מסויים, כפועל יוצא של , 2023עוזר היועצת המשפטית אמר כי בתחילת חודש דצמבר 

הסביר מדוע הוחלט מטבעות וירטואליים לחשבון רשות המיסים בבנק. הוא ב ם מפעילותשמקורם ברווחיקבלת כספי מיסים 

שקעות במטבעות וירטואליים על גיבוש נוהל כזה ואמר כי עלה צורך מישראלים שהרוויחו את הונם בחו"ל במסגרת ה

ישראלים על מנת לשלם את חובם לרשות המיסים היה על אותם  .רשות המיסים שומה לתשלום מס ושנערכה להם על ידי

הוא ציין כי ישראלים ו להעביר את הכסף לחשבון בנק שכבר קיים. א ארץלפתוח לצורך העברת הכסף לארץ חשבון בנק ב

התקבלו מהשקעות במטבעות  הוכספים אל, הואיל להעברת הכספים אליהם המסחריים לה נתקלו בסירובם של הבנקיםא

א זה. הוא והמדינה הייתה צריכה לתת מענה לנוש צמדהלכך ששומת המס צברה ריבית והוירטואליים. סירוב הבנקים גרם 

בהשתתפות רשות המיסים, משרד המשפטים, בנק ישראל והרשות לאיסור הנושא נדון גם בצוות בין משרדי  הרחיב ואמר כי

. הוא ציין ם של כספים אלהשמטרתו לנהל את הסיכון שיכול להיגרם כתוצאה מקבלת, שבסיום עבודתו גובש נוהל הלבנת הון

היא זו רשות המיסים  ,הנגיד בהתאם להחלטת הוא הדגיש כי ממדינות שאינן בסיכון.להגיע רק  צריכים הכספיםבין השאר כי 

לכך שהכסף מגיע ממדינות שאינן בסיכון ותדאג לצמצום החשיפה והסיכון ו בדבר מקור הכספים אחראית לבדיקותשתהיה 

סיף כי לצורך בדיקות אלה הוא הו .דעתה ואישורה של היועצת המשפטית לממשלההנושא הוא על וש לבנק ולרשות המיסים

כספי  ם שלבמטרה להכשיר את קבלת ,מול הרשות לאיסור הלבנת הון ומול המשטרהלקיים ממשק  אמורה רשות המיסים

 .יםסיהמ

 הכסף מגיע מבנקים מסודרים בחו"ל.שאל אם הכסף שמתקבל הוא רק מרווחי ההשקעות ואם  חבר מועצה

 עוזר היועצת המשפטית השיב בחיוב.

 .אלהכספים זו שאחראית לבדיקות בנוגע ל שאל מדוע הנושא מוצג למועצה, אם רשות המיסים היאעצה קודם חבר מו

 הזה יוצג למועצה, משום שעדיין קיימת לבנק חשיפה מסויימת בנושא זה.נושא ההציע שש זה המשנה לנגיד אמר כי הוא

 החשיפה של המועצה בנוגע לנושא זה.  ישאל מה חבר מועצה אחר

התייחס התקינה של הבנק. הוא  והתנהלותבין היתר לפקח על  אועצה הותפקידה של המ כי היועצת המשפטית אמר עוזר

ככל של הבנק  כדי להקטין את החשיפהגם המנגנון לצמצום הסיכונים נועד  ו שלהמועצה ואמר שמטרת הקמת לשאלת חבר

 שניתן.

 הרווחים ישירות למס הכנסה. מיסישל  תשלוםהשאל מדוע לא ניתן לבצע את  חבר מועצה נוסף

 בבנק ישראל. רשות המיסים מנוהל היועצת המשפטית השיב כי חשבוןעוזר 

 החשיפה היא של רשות המיסים.בנושא זה, וכי  חשיפה לבנקאין אמר כי למיטב הבנתו  חבר מועצה קודם

 ן שסוכם עליו.הנגיד אמר כי התפקיד של רשות המיסים הוא לוודא מהו מקור הכסף בהתאם למנגנו



  בנק ישראל

  הוועדה המוניטרית והמועצה המינהליתמזכירות 

 

12 

 

 ממטבעות וירטואליים בבנקים מרכזיים בעולם.י מיסים פשאל מהו התהליך של קבלת כסחבר מועצה 

שלהם. הוא הוסיף כי בארצות הברית מדווחים כי לא כל הבנקים המרכזיים הם הבנקאים של רשות המיסים הנגיד השיב 

 א.שפטית השקיעו את מיטב זמנם בכדי ללמוד את הנושהוא ציין כי קצינת הציות ועוזר היועצת המ .IRS10-ל האזרחים

 

 

 

 

                                                 
10 Internal Revenue Service. 
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 הבדיקה בעקבות תלונה על התנהלות במכרז כוח אדם דוח של ממצאיתמצית הביקורת הפנימית  -נספח א' 

 

  התנהלות במכרז כוח אדםב העוסקת דוח בדיקה בעקבות תלונה

 נושאים עיקריים למועצה המינהלית

בהתנהלות העוסקת  , התקבלה בביקורת הפנימית )נציבות תלונות העובדים( תלונה,2023בספטמבר 
 .במכרז כוח אדם

טענותיו של המתלונן לא נמצאו מוצדקות ולא מבוססות, ולפיכך, התלונה לא נמצאה מוצדקת ולא 
 מבוססת.

 



  בנק ישראל

  הוועדה המוניטרית והמועצה המינהליתמזכירות 

 

14 

 

 ביקורת בנושא מסלקת השיקים דוח של ממצאיתמצית הביקורת הפנימית  -נספח ב' 

 

 

 נושאים עיקריים למועצה המינהלית – מסלקת השיקים דוח ביקורת בנושא

מסלקת השיקים, המתופעלת על ידי בנק ישראל, אחראית, מדי יום, לסליקה של שיקים ושוברי גביה 
הבנקים. נתוני המסלקה המצרפיים מועברים מדי יום למערכת בין בנקאיים כולל החזרות שיקים בין 

זה"ב, המרכזת נתונים מהמסלקות השונות והאחראית להעברות הכספים בין הבנקים, בהתאם לסך 
 החיובים או הזיכויים עבור כל בנק. 

מטרות הביקורת היו לבחון את תהליכי העבודה ומנגנוני הבקרה, בשלבים השונים של התהליך, וכן 
 הליכי עיבוד במעברי הנתונים במסלקת השיקים.ת

 להלן נושאים עיקריים שעלו בדוח הביקורת:

 סביבת הייצור של מערכת המסלקה. 

  משתמשי המערכת. להרשאות 

 מחשוב תהליכי עבודה. 

 נושאים נוספים שנבדקו במסגרת הביקורת כללו את שימור הידע, פניות למערכת זה"ב וכו'.
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מעקב אחר תיקון הליקויים ויישום ההמלצות מדוח הביקורת  ביקורת דוח ממצאישל קורת הפנימית תמצית הבי -נספח ג' 

 "בנושא "נסיעות לחו"ל

 
 

 ויישום ההמלצות מדוח הביקורת בנושא דוח ביקורת מעקב אחר תיקון הליקויים
 נושאים עיקריים למועצה המינהלית –" נסיעות לחו"ל"

של המלצות הביקורת, כפי שנכללו בדוח הביקורת בנושא מטרת הביקורת היתה בדיקת יישומן 
. הדוח נדון בוועדה 14.6.2020"נסיעות לחו"ל". דוח הביקורת בנושא "נסיעות לחו"ל" הופץ ביום 

 .9.7.2020ובמועצה המנהלית ביום  28.6.2020לענייני ביקורת ביום 

כי, במערכת המעקב אחר  המלצות. במסגרת ביקורת המעקב, נבדק 22דוח הביקורת המקורי כלל 
יישום המלצות הביקורת, לא נסגרו משימות שביצוען טרם הושלם. במסגרת מטלת ביקורת המעקב, 

 גובשו ארבע המלצות חדשות לביצוע.

בקרה , תכנון מול ביצוע בפועל , בחינתתכניות נסיעה שנתיות של החטיבותבבין היתר, הדוח עסק, 
 , דיווחי נוכחות וכדו'.מון מטרת הנסיעהסי, בעת הוספת נסיעה שאינה בתכנון
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 .11 -ד' ספח נ
 

                                                 
 נושא הקשור לביטחון הבנק. – לא לפרסם הוחלט 11
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 SWIFTבסביבת  CSPבנושא יישום דרישות   ביקורת דוח ממצאישל תמצית הביקורת הפנימית  -נספח ה' 

 

 

נושאים עיקריים למועצה  – Swiftבסביבת  CSPדוח ביקורת בנושא יישום דרישות 
 המינהלית

 Society for Worldwide Interbank Financialת עבודה ורשת של חברתהינה סביב Swift -מערך ה
Telecommunication המערכת מאפשרת למוסדות פיננסיים ברחבי העולם לשלוח ולקבל מסרים .

ישנם ארבעה תחומים  ,על עסקאות פיננסיות בסביבה מאובטחת, תקנית ואמינה. בשוק הפיננסי
: )א( ניירות ערך, )ב( אג"ח ומכשירים נגזרים, )ג( שירותי Swift -מרכזיים בהם תומכים שירותי ה

  )ד( תשלומים וניהול מזומנים. -מסחר ו

התקפות הסייבר הולכות ומשתכללות בקהילה הפיננסית. בעוד שלקוחות אחראים לשמירה על 
הציגה מסגרת תוכנית  Swiftהארגונית "הפרטית" ועל הגישה אליה, חברת  SWIFT -סביבת ה
( שתומכת בלקוחות CSPF – Customer Security Controls Frameworkהלקוחות )אבטחת 

(, שיישומם של CSPתהליכי בקרה )רשימת  32במאבקם בהונאת סייבר. המסגרת מכילה רשימה של 
מהם הינו חובה. יחד, תהליכי בקרה אלו יוצרים מערך משותף של אמצעי הגנה שנועדו לעזור  23

 בה המקומית שלהם ולטפח מערכת פיננסית מאובטחת יותר.ללקוחות לאבטח את הסבי

 .SWIFTשל  CSPהעמידה בדרישות  לבחון את תההי הביקורת תמטר

מיושמים באופן  Swiftאמצעי הבקרה הנדרשים ע"י חברת  , הביקורת התרשמה כיבאופן כללי
ת יישומן של דוח הביקורת עסק בבחינאפקטיבי ובהלימה להערכת הסיכונים הרלוונטיים לנושא. 

 הדרישות, באופן פרטני, ובבחינת העמידה בכלל דרישות החובה. 
 


